
Hind 7 krooni

Kooli 95. sünnipäe-
vale tuli üle kaheksa-
saja külalise.

Milvi Kapaun

Laupäeva õhtupoolikul 
Tartu maantee 3 aulas toi-
munud kontsert-aktusel ei 
tahtnud külalistehulk kui-
dagi saali ära mahtuda, 
mistõttu osa rahvast sai 
kontserdist osa poole sil-
ma ja kõrvaga. Lumivalge-
te kardinatega vastremon-
ditud saal oli küll õhuli-
se ja klaari väljanägemise-
ga, kuid kummist pole koo-
li aula ka pool sajandit pä-
rast valmimist.

Õhtujuhid, õpetajad Pil-
le Rebane ja Revo Las-
tik meenutasid kooli häid 
ja keerulisi aegu ning õpi-
laste, sealhulgas ka endi 
unustamatuid koolipäevi. 
Kava täiendasid etteastete-
ga Elva gümnaasiumi prae-
gused ja endised õpilased 
ning õpetajad.

Südantsoojendav oli 38. 
lennu ansambli esituses kõ-
lanud “Aeg ei peatu”, taus-
taks slaidiprogramm len-
nu kooliaegsetest ülesvõ-
tetest.

Muusikaõpetaja Maimu 
Sireli dirigeerimisel kõ-
las vilistlaskoori (saalitäis 
rahvast) esituses “Kungla 
rahvas”.

Muljetavaldav oli koo-
li õpetajate vokaalansamb-

li laulu taustal õpetaja Ülo 
Haljasoru etendatud ka-
hupäise keemiku roll. Et-
tearvatult lõppesid keemi-
lised katsed suure paugu, 
sädemete ja suitsupilvega, 
mis ei jätnud ükskõikseks 
ei publikut ega ka tundlik-
ke suitsuandureid. Häire-
signaali peale vuras koo-
limaja ette asja uudistama 
ka päästekomando tuletõr-
jeauto. Keemiaõpetajal see-
kord rohkem suitsu ja tuld 
plaanis teha polnud.

Tänud ja õnnitlused
Linnavolikogu esimees 

vilistlane Leelo Suidt mee-
nutas endisi Elva kooli pe-

dagooge ja tantsuõpeta-
jaid Helbe Otsa, Enn Madi 
ja Henn Tiivelit, kelle omal 
ajal Elva kooli külvatud 
rahvatantsupisik ka praegu 
koolis rõõmsalt edasi elab.

Linnavolikogu haridus-
komisjoni nimel soovis 
koolile õnne ja tulemus-
rikast arengut komisjoni 
esimees, vilistlane Andres 
Muru.

Kooli almanahhi Män-
nikasvud äsjailmunud 27. 
number kingiti endistele 
kauaaegsetele eesti keele 
ja kirjanduse õpetajatele Il-
me ja Karl Murule. Tavapä-
raselt on “Männikasvude-
le” eessõna kirjutanud kir-

jandusteadlane Karl Muru. 
Erinevalt eelmistest väl-
jaannetest sisaldab alma-
nahh seekord kooli endis-
te ja praeguste õpilaste kir-
jatöid alates 1960ndatest 
aastatest, sealhulgas Jaak 
Põldmäe, Indrek Särje ja 
Ott Ollino kooliaegseid kir-
jaridu.

Tartu maavalitsuse tä-
nukirjad kauaaegse pühen-
dunud pedagoogilise töö 
eest said Lilia Simson, Reet 
Ollino, Silvi-Johanna Jür-
genson, Sirle Mallo ja Mar-
git Aidla. Haridus- ja tea-
dusministeeriumi tänukir-
jad pälvisid Eevi Kooskora, 
Maiu Juurik, Taimi Juh-

kam, Helle Saue, Galina 
Pustõlnik.

Tänukirjad andis tun-
nustatud pedagoogidele 
üle linnapea Reno Laidre.

Gümnaasiumi õnnitle-
sid juubeli puhul teiste hul-
gas ka linna ümberkaud-
sed koolid.

Nõo reaalgümnaasiu-
mi direktor, Elva kooli vi-
listlane Jaanus Järveoja te-
gi kooli juubeli puhuks te-
lesaate Rooside sõda stii-
lis väikese rahvaküsitluse 
teemal “Kust saab alguse 
kool?”, mille neli populaar-
semat vastust ta ka kohal-
olnutele teatavaks tegi.

“Esimene koht, ja minu 
südant soojendab see vas-
tus vilistlasena, pojana, 
abikaasana, teatud mää-
ral ka töötajana – rahvas 
arvab, et kool saab alguse 
õpetajast,” rääkis Järveoja. 
“Just õpetajad eelkõige ku-
jundavad kooli nägu. Aas-
tapäeval saame tänada oma 
õpetajaid. Parem konkreet-
ne liigutus kui pikk tühi 
jutt.” Nende sõnadega tegi 
endine õpilane ja praegune 
koolidirektor sügava kum-
marduse Elva gümnaasiu-
mi õpetajatele.

Sügava kummarduse 
jätkuks ulatas Jaanus Jär-
veoja kingitusena raamatu-
poe kinkekaardi Elva güm-
naasiumis kõige kauem 
õpetajatööd teinud peda-
googile Eevi Kooskorale.

NÄDAL
� 29.11 kl 16 Pärnu 
Luuletaeva laterna 
esituses “Ilmaring” raa-
matukogu kaminasaalis

� 30. novembril adven-
diüritused Elva kesk-
linnas
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Annikorus oli 
neli päeva 
kriisiolukord. Lk 3

Vaidlused Maxima 
planeeringu üle pole 
lõppenud. Lk 7

Matkakeskuses tulevad 
jõulud aktimaalide 
taustal. Lk 2

Üks hange 
lõppes, kaks 
töös

Tuleva aasta jaanua-
rist kuni 31. maini 2011 
teeb Elva linnas talvist 
teedehooldust ja libe-
dusetõrjet ning kevadist 
tänavate puhastust El-
va Kommunaal Grupp, 
kes võitis hankekonkur-
si ning saab linnalt ka-
he ja poole aasta jook-
sul nendeks töödeks 3,5 
miljonit krooni.

Hankedokumendid 
võttis välja viis pakku-
jat, pakkumise tegid 
AS Cleanaway ja Elva 
Kommunaal Grupp OÜ. 
Viimase pakkumine oli 
183 252 krooni võrra 
konkurendist väiksem. 
Tänavu kuni aasta lõpu-
ni teid ja tänavaid hool-
dav Lenory OÜ pakku-
mist ei teinud.

Välja on kuulutatud 
ka Arbi järve terven-
damise projekti hange, 
mille pakkumiste vii-
mane tärmin on 3. det-
sember ning lasteaed 
Murumuna uue hoo-
ne ehituse hange. Kui 
kõik kulgeb plaanitult, 
siis sõlmitakse lepingud 
hangete võitjatega veel 
tänavu detsembris.

“Hetkel teostatakse 
Murumuna ehitust ette-
valmistavaid töid, kui-
vendatakse krundi ta-
gust maa-ala ning alus-
tatakse kinnistul asuva 
soojatrassi ümbertõst-
mist,” ütles linnapea 
Reno Laidre. 
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Kontsert-aktusel keemilisi katseid teinud õpetaja Ülo Haljasoru tegemistest õpetajate ansambel ennast segada ei lasknud. Laulsid õpetajad 
Meelis Roosaar (vasakult), Revo Lastik, Mari-Liis Tosmin, Evelin Toom, Ehtel Kuldvere-Vent. Fotod: Milvi Kapaun

Õhtujuht õpetaja Pille Rebane tänab teenekaid Elva gümnaasiumi pedagooge Ilme ja 
Karl Muru. 
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Kadripäeva õhtul 
avati matkakesku-
ses aktimaalinäitus 
Naiste püha.

Milvi Kapaun

Kunstikuul nii organi-
seerijana kui kunstniku-
na aktiivse Mariina Tiidori 
eesmärk on rohkem näida-
ta maale inimestest.

“Mul on hea meel, et nii 
siin- kui sealpool Väikese 
Väeraja otsa on nüüd ini-
mestel võimalus aktimaa-
linäitust nautida,” meenu-
tas Tiidor tervisespordikes-
kuses üles pandud Andres 

Sapari aktimaalinäitust. 
“Kuna Elvas on olnud juba 
üsna mitu kunstikuud, siis 
ma arvan, et meie publik 
on saanud piisavalt kunsti-
küpseks, et näitustel esitle-
da suureformaadilisi akti-
maale.”

Suurem osa väljapaneku 
Naiste püha õlimaalidest 
on maalitud tänavusuvel, 
modellid on pärit Elvast.

Meeleolupiltidele on 
kunstnik maalinud naised 
sellistena, nagu ta näeb 
neid igapäevaelust eemal-
olevatena, kohustustest va-
bana.

“Missugused on naised 

siis, kui nad ei ole tööl?” 
arutleb Tiidor. “Kui nad ei 
ole emad, vanaemad, põe-
tajad, lohutajad, korista-
jad, naabrid, konkurendid, 
ei alluvad ega ülemused? 
Kui nad parajasti ei suhes-
ta ennast vastassooga ega 
ühiskonna-, moe-, meedia- 
ja teiste 21. sajandi nõud-
mistega? Ma arvan, et siis 
on naised nagu lilled ja 
liblikad, loodusnähtused, 
pooljumalad ja maagilised 
olendid.”

Maagilised naisolendid 
on kunstnik jäädvustanud 
maalidel Kevad, Suvi, Sü-
gis, Talv, Tähemõrsja, Lill-

naine, Libliknaine, Kala-
naine, Lilith ärkab varsti.

“Mariina aktimaalinäi-
tus on puhtalt naiselik ja 
ehe. Tema töödes kiirgab 
ehedalt naiselikku ausust. 
See meeldibki mulle te-
ma tööde juures alati kõi-
ge enam,” märgib kunstnik 
Margus Rump.

Näituse avaõhtul esitas 
lummavaid flöödiviise Ees-
ti üks tuntumaid flöödi-
mängijaid Oksana Sinkova, 
tantsisid Elva kõhutantsi-
jad.

Näitus “Naiste püha” 
jääb matkakeskuses ava-
tuks aasta lõpuni.

Puhtalt naiselik ja ehe

Elva linnavalitsus loo-
dab Elva linna jõulutule-
des särama saada esime-
seks advendiks.

“Eesmärk on igal aas-
tal täiendada jõulukau-
nistuste osas ühte täna-
vat nn kuldses kolmnur-
gas Kesk-Pikk-Tartu mnt,” 
ütles linnavalitsuse ehi-
tusteabe spetsialist Mar-
git Kostin. “Tänavu on 
kaunistuste lisa saanud 
Tartu maantee, kuhu tu-
levad postide otsa lume-
helbed, järgmisel aastal 
lisandub kaunistusi Pika-
le tänavale.”

Linna jõulukuusk, mis 
toodi tänavu Sinilinnu 
parklasse Puka vallast 
ning on umbes 20 meetri 

kõrgune, saab tippu põh-
jatähe.

Peedul on aastaid ehi-
tud kasvavat kuuske, mis 
selle tagajärjel on ära kui-
vanud ja sinna otsib lin-
navalitsus uut lahendust. 
Arvatavasti pannakse tä-
navu veel sellesama puu 
külge valged lumepal-
lid. Jõuluaegsed töötoad 
ja jõulupostkast on täna-
vu matkakeskuses (vak-
salis).

Linnavalitsusel kulub 
uutele jõulukaunistuste-
le ja eelmise aasta vana-
aasta hommikul lõhutud 
kuuselampide asendami-
seks kokku 60 000 kroo-
ni. 
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Jõulutuled jõuavad linna

Elva ja Rõngu valla 
ühiskomisjon, mis loodi 
tänavu septembris, aru-
tamaks Käärdi võimalik-
ku liitmist Elva linnaga, 
on pidanud esimese ühis-
istungi.

Rõngu pool avaldanud 
soovi, et analüüsitakse 
eraldi viit piirkonda: Ka-
seküla, suured korter-
majad, enne 2000. aas-
tat valminud ühepere-
elamud, uutel detailpla-
neeringualadel valminud 
elamud ja need, kus pole 
veel ehitamist alustatud.

Komisjoni Elva linna 
liikmed tegid ettepaneku 
kaaluda võimalust teos-
tada analüüs vaid Käärdi 
suurte kortermajade piir-
konna kohta, kuna linna 
üldplaneering näeb ette 
vaid selle ala liitmist El-
vaga.

“Tehtud ettepanek lü-
kati tagasi,” märkis Laid-
re. “Kuna Rõngu on an-

tud protsessis võtmeoma-
valitsus, siis minnakse 
edasi Rõngu soove arves-
tades.”

Laidre sõnul on Rõn-
gu vallavanem Aivar 
Kuuskvere lubanud lähi-
ajal kuulutada välja han-
ke analüüsi teostaja leid-
miseks.

Koostatav analüüs 
hakkab kajastama ühi-
nemise mõju haldussuut-
likkusele, avalike teenus-
te osutamise kvaliteedi-
le, teiste teenuste kvali-
teedile, elanike elutin-
gimustele, transpordi ja 
kommunikatsiooni kor-
raldusele, ettevõtluskesk-
konnale, demograafilise-
le situatsioonile, haridus-
likule olukorrale, elanike 
ühtekuuluvusele ja oma-
valitsuse terviklikkuse-
le, majanduslikke mõju-
sid elanikele, asjaomaste-
le omavalitsustele. 
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Rõngu soovib eraldi analüüsida 
viit piirkonda 

Elva linnavalitsus on 
korduvalt juhtinud tä-
helepanu raudtee ääres 
puid ladustanud ja vagu-
nitele laadinud firmade-
le, et laoplats näeb rää-
mas välja, täidetud ei ole 
ohutusnõudeid ning ter-
ritooriumilt tulevad ma-
sinad kannavad pori lin-
natänavatele. “Läbirää-
kimiste tulemusena on 
hetkel lepitud kokku, et 
ümarpalki Elvas enam ei 
ladustata,” ütles linnapea 
Reno Laidre.

Linn on valmis väl-
jastama raskeveokite-
le raudtee territooriumi-
le sissesõidu loa tingimu-
sel, et autode liikumistee 
raudtee ääres saab olema 
tolmuvaba, vähemalt kil-
lustikuga kaetud ning et 
ümarpuit laaditakse otse 
autolt vagunitesse. Kõik 
varemväljastatud sisse-
sõiduload raskeveokitele 
keelumärkide piirkonda 
on tänaseks aegunud. 
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Laoplatsi kasutamise tingimused 
karmimad

Mariina Tiidor näituse avaõhtul õnnitlusi vastu võtmas. Foto: Milvi Kapaun

Külaliikumine Kodu-
kant valis 2008-2011 aas-
taks uue juhatuse, senisel 
juhatusel lõppes kaheaas-
tane ametiaeg. Juhatuses 
jätkavad Liina Saar, Sirje 
Vinni ja Rõngu valla ko-
danik Mariina Laineste. 
Uued juhatuse liikmed 
on Katrin Uudeküll, Ma-
rek Mekk, Deivi Sarapson 
ja Eha Pehk.

Uudne on, et juhatu-
ses asub tööle Kodukandi 
Noorte Päevadel valitud 
Valgamaalt pärit Deivi 
Sarapson, kes on Tar-
tu Tamme gümnaasiumi 

11. klassi õpilane. Marek 
Mekk on noorte koolita-
jana Kodukandi tegevus-
tega seotud juba aastaid, 
juhatuse liikmena on see 
valdkond talle ka kõige 
hingelähedasem. Katrin 
Uudeküll on pärit Lääne-
Virumaalt ning juhatuse 
liikmena soovib eelkõige 
panustada organisatsioo-
ni ja valdkonna üldises-
se arendustegevusse. Eha 
Pehk on Kodukant Järva-
maa juhatuse liige. 
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Mariina Laineste valiti taas juhatusse
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MIS JUHTUS
Elvas

19.11 kl 16.35 oli rat-
tasadulas purjus Aivar 
(1962).

20.11 kl 11.35 sõitis 
Aleksi (1955) üle raudtee 
foori keelava tule ajal.

21.11 kl 21.43 ei olnud 
Rein (1954) autoroolis 
turvavööga nõuetekoha-
selt kinnitatud.

23.11 kl 03.25 tabati 
autoroolist purjus Peeter 
(1958).

25.11 kl 09.14 teatati, 
et Tartu maanteel kooli-
maja koridoris on elav-
hõbe. Lõuna-Eesti Pääs-
tekeskuse pressiesinda-
ja Marek Kiige sõnul oli 
elavhõbe pärit nõukogu-
deaegse seadme detailist, 
mis sarnanes suure pirni-
ga.

“Raskemetalli kogu-
sid päästetöötajad harja-
de ja tolmuimeja abil kok-
ku ligi katseklaasi jagu 
ning see toimetati mitme-
kordses kilekotis Tartus-
se jäätmejaama. Kilekotis 
aine ohtu ei kujuta, kuna 
elavhõbeda puhul on oht-
likud just tema aurud,” 
selgitas Kiik. Seade asus 
kooli keldris ja kui koo-
li hooldustöötaja püüdis 
seda välja toimetada, juh-
tuski väike õnnetus. Ko-
gus ei olnud suur, see kor-
jati kiiresti kokku, kellegi 
tervisele vahejuhtumist 
kahju ei tekkinud.

Rõngu vallas
18.11 kl 22.50 juhtis 

Ahti (1971) sõidukit ko-
hustusliku liikluskindlus-
tuse lepingu maksevabal 
perioodil ja jättis kont-
rollijale esitamata liiklus-
kindlustuspoliisi.

20.11 kl 08.00 juhtis 
joobes Eino (1969) sõidu-
kit, mis ei olnud nõuete-
kohaselt läbinud tehno-
ülevaatust.

24.11 kl 11.24 käisid 

päästjad Tilga külas liiku-
ma aitamas bussipeatu-
ses reisijatega kinni jää-
nud bussi.

25.11 kl 20.25 juhtis 
purjus Martin (1989) mo-
peedi.

Nõo vallas
13.11 kl 12 jalutas Lii-

vi (1947) oma koera lah-
tiselt, ilma jalutusrihma-
ta. Koer hüppas vastu au-
tot ja lõhkus auto esitule 
pesuri.

21.11 kl 22.20 tabati 
autoroolis Marko (1990), 
tal puudus vastava ka-
tegooria mootorsõiduki 
juhtimise õigus.

23.11 kl 02.04 sõitis 
Juhan (1986) asulavälisel 
teel lubatust kiiremini 26 
km/h võrra.

24.11 kl 09.18 põles 
alevikus maja korstnas 
tahm. Päästjad kontrolli-
sid ülejäänud ehitise tu-
leohutust ja õnneks tuli 
kaugemale ei levinud. Tu-
lekahju põhjustas hoolda-
mata kütteseade.

26.11 kl 13.46 suit-
ses Kääni külas elumaja 
välisseinal elektrikapp. 
Päästjad lülitasid voo-
lu peakaitsmest välja ja 
midagi ohtlikumat vahe-
juhtumist ei kujunenud. 
Päästetöödejuhi hinnan-
gul põhjustas lühise kap-
pi tuisanud lumi.

Konguta vallas
21.11 kl 23.20 võttis 

Igor (1973) naabri puu-
riidast sületäie puid, viis 
need sõbra juurde ja küt-
tis ahjus ära.

24.11 kl 13.15 käisid 
päästjad Metsalaane kü-
las lumme kinni jäänud 
liinibussi välja aitamas.

25.11 hommikul käisid 
päästjad viaduktil liiku-
ma aitamas kinni jäänud 
liinibussi.

Konguta vallas An-
nikorus oli neil päe-
vil täiesti kriisiolu-
kord: lumi lükkama-
ta, pool küla mitu 
päeva elektrita, val-
lamaja ja lasteaed 
kinni ning koolitun-
de peeti rahvamajas.

Sirje Veldi

Lumetorm on teinud 
üksjagu pahandust ja aja-
nud tagajalgadele Annik-
oru külaelanikud.

Esmalt kadus pühapäe-
va hommikul kella 11 pai-
ku pooltest majadest elek-
ter, esmaspäeval aga ei 
pääsenud inimesed ma-
jadest välja suurele teele, 
sest lumi oli nabani.

Vallamajast lubanud abi-
vallavanem Raimo Raudik 
inimestele, et sahk tuleb 
kolme päeva pärast ja soo-
vitanud ise labidad kät-
te võtta. Teisipäeval olla 
sahka sealkandis tiiruta-
mas nähtud, kuid lund ole-
vat inimeste sõnul lükatud 
vaid vallamaja eest, kor-
termajade vahele sahk ei 
jõudnud.

“Panime ise rahad kok-
ku ja üks poiss läks tõi 
maalt vanaisa käest trak-
tori, sest labidaga lükkad 
sa oma maja eest, ent pää-
su suurele teele mitte,” üt-
les telefonitsi ajalehele üks 
oma nime mitte avalda-
da soovinud annikorulane. 
“Elektrikatkestuse tõttu 
on meil nüüd osa inimesi 

nii külmas ja pimedas kui 
ilmselt ka veeta, sest ko-
gu elu on ju elektri peal. Ja 
nüüd läheb vara pimedaks 
ka, istud siis pimedas nagu 
hunt.”

Elektrikud käinud ko-
hapeal ja arvanud, et viga 
on kõrgepinges ja kuigi kü-
lamehed seletasid, et pauk 
käis alajaamas, ei leidnud 
elektrikud mitu päeva vi-
ga üles.

“Vahetasid mingeid 
kaitsmeid ja nii kui voo-
lu hakkasid tagasi ühen-
dama, käis pauk ja jäl-

le oli küla pime,” räägib 
annikorulane. “Raudik on 
oma telefoni ka välja lüli-
tanud, pole kelleltki küsi-
da ka, mis toimub või mil-
lal korda saab.”

Kortermajadega samal 
liinil on kool ja lasteaed ja 
vallamaja. Lasteaed ei töö-
tanud, kool pidas kolma-
päeval tunde rahvamajas 
ja ka vallaametnikud pidid 
varem lahkuma, sest kon-
toritöögi sõltub elektrist.

Et abivallavanem Raimo 
Raudik polnud ka kolma-
päeva õhtul kella 16 paiku 

mobiiltelefonitsi kättesaa-
dav, helistasime vallavane-
male. Agu Kasetalu kinni-
tas, et elekter on neil tõesti 
olnud ära juba üle nelja öö-
päeva. Probleemidest lume 
lükkamisel polnud Kaseta-
lu aga kuulnud.

“See oli selline ekst-
reemne olukord. Mitu päe-
va tuiskas nii, et kui ka lund 
lükkasid, oli paari tunniga 
olukord selline, nagu po-
lekski sahk käinud,” kirjel-
das Kasetalu. Kommentee-
rides lumelükkamise sei-
su Annikorus suurte maja-
de ümbruses, ütles vallava-
nem, et majade vahelt, kus 
autod seisavad, polegi või-
malik sahaga lund lükata.

“Meil oli väljas seitse-
kaheksa lükkajat, aga kii-
remini polnud lihtsalt või-
malik,” ütles Kasetalu.

Eesti Energia jaeäri 
kommunikat sioon ijuht 
Kristjan Hamburg ütles El-
va Postipoisile, et alajaam 
pingestati kolmapäeval 
kell 15.15.

“Rikketöödega saime 
alustada alles kolmapäeva 
hommikul, kuna eelmistel 
päevadel oli palju kõrge-
pinge rikkeid,” ütles Ham-
burg. “Rikke põhjuseks oli 
ehitaja sõnul läbi ventilat-
siooniava sissetuisanud lu-
mi, mis põhjustas lühise 
alajaama kõrgepinge latti-
del.”

Neljapäevaks oli Annik-
orus normaalne elurütm 
enamvähem taastunud.

Lumetorm viis Annikorust 
mitmeks päevaks elektri

Toimetusele teadaole-
valt oli Elva linnas väik-
semaid elektrikatkestusi, 
mõnel pool on torm puid 
murdnud. Käärdis on ju-
ba mitu päeva tänavad 
pimedad, kuid korteri-
tes on elekter olemas. Ka 
prügiautosid pole paaril 
päeval sõitmas nähtud.

Inimesed on kurtnud, 
et suured masinad lükka-
vad lumevallid kõrvaltee-
de ette, millest üle roni-
mine või läbi sõitmine on 
üsna vaevarikas.

Linnavalitsuse hin-
nangul ei saanud Lenory 
OÜ Elvas üksi ekstreem-
se lumeuputusega hak-
kama ning väljas olid ka 
Kommunaal Grupi masi-
nad.

“Teed saime kuidagi 
sõidetavaks küll, kuid pä-
ris korras need pole,” hin-
das olukorda linnamajan-
duse osakonna juhataja 
Kalev Kepp. “Häda on ka 
selles, et siin piirkonnas 
puudub raske eritehnika, 

teid oleks vaja kohati lü-
kata lahti metallsahaga.”

Kalev Kepi sõnul on El-
vas ka selliseid teid, mis 
tegelikult ei olegi täna-
vate nimekirjas, vaid on 
näiteks ühe talu juur-
desõidutee, kuigi läheb 
linnamajade eest läbi ja 
oleks nagu tänav.

“Oleme ka neid lahti 
lükanud, kuigi see pole 
tegelikult meie asi,” ütleb 
Kepp. “Mõnel pool juhtub 
sedagi, et sahajuht ei tea 
või ei leia kõiki tänavaid 
üles või jätab mõnes ko-
has lihtsalt lükkamata. 
Me ei tea enne sekkuda, 
kui meile helistatakse.”

Elva linnal on heakor-
ratelefon 1889, millele 
saab ööpäevaringselt jät-
ta teateid elektrikatkes-
tustest, libedatest ja lah-
ti lükkamata teedest ning 
muudest linna heakorda 
puudutavatest problee-
midest. 

EPP

LÜHIDALT

Linn võitleb lumeuputusega

Need pildid, mis tehtud esmaspäeva hommikul Elvas, sobiksid ükskõik millise Eestimaa paiga lumeolude kirjeldu-
seks. Eks lumerohkus on hea seni, kuni see ei hakka segama tavapärast elurütmi. Fotod: Sirje Veldi

TORM Eriolukord pani inimeste närvid proovile
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Jah, meie tervishoiu-
le on tõesti hädas-
ti vaja ühte head roh-
tu. Muidu võib pea-
gi juhtuda, et arsti-
abi jääb suurele osa-
le inimestest kätte-
saamatuks.

Mai Treial 
Riigikogu liige, Rahvaliit

Järgmisel aastal suure-
nevad kulutused tervise-
le tuntavalt, sest praegu-
ne valitsusliit kärbib usi-
nasti tervishoiusumma-
sid. Seejuures unustatakse, 
et maailma terviseorgani-
satsiooni (WHO) hinnan-
gul läheneb meie inimes-
te omaosalus tervishoiuku-
lude katmisel juba praegu 
kriitilisele piirile.

Hinnatõusu tagajärjed
Nii Eesti kui ka rahvus-

vahelised kogemused näi-
tavad veenvalt, et inime-
se omaosaluse suurenda-
mine tervishoiukulude kat-
misel süvendab tuntavalt 
ebavõrdsust ja vaesusris-
ki. Sellele juhtisid 2005. 
aastal tähelepanu ka sõl-
tumatu, mittetulundusli-
ku poliitikauuringute kes-
kuse Praxis analüütikud 
oma uuringus “Eesti tervis-
hoiu rahastamise süsteemi 
jätkusuutlikkuse analüüs”. 

Nad pakkusid lahendu-
seks, et tervishoiukulutus-
te kasv saab kõne alla tul-
la kas keskvalitsuse ja ko-
halike omavalitsuste ter-
vishoiukulutuste kasvu või 
ravikindlustuse maksubaa-
si laiendamise kaudu. Vii-
mase puhul oleks negatiiv-
seks asjaoluks maksukoor-
muse suurenemine.

Riigikogu eelmine koos-
seis pidas tervishoiu rahas-
tamise suurendamisel as-

jakohaseks tõsta riigi osa-
lust ning selleks seadustati 
haigla kapitalikulude kat-
mine riigieelarvest. Nüüd 
see otsus juhterakonna nä-
punäidete kohaselt muu-
deti ning haigekassa peab 
need 200 miljonit ise “leid-
ma”. Ravimite käibemak-
su tõstmine nelja protsen-
di võrra lisab sellele veel 
ligi 200 miljonit, mis toob 
lisakulusid haiglatele ning 
teeb hävitustööd inimeste 
rahakotis. Suuremad riigi-
lõivud, mis järgmisel aas-
tal lisanduvad ravimiame-
ti toimingutele, tõstavad 
ravimihindu kümneid mil-
joneid kroone aastas. Eel-
toodut kokku võttes tuleb 
arvestada sellega, et aas-
taga võib tervishoiule tek-
kiv kahju ulatuda ligi poole 
miljardi kroonini.

Arstiabi nihkub 
kaugemale

Teisalt peab silmas pi-
dama tõsiasja, et haige-
kassasse kogutud reser-
vid saavad lähiaastail ot-
sa. Juba selle aasta esime-
se poolaasta sotsiaalmak-
su prognoos näitas alalae-
kumist, mistõttu pidi hai-
gekassa 538 miljoni kroo-
ni võrra vähendama oma 
eelarves 2008. aasta algul 
planeeritud jaotamata ka-
sumit. Järgmise nelja aasta 

prognoosid tõotavad samu-
ti miinusmärgiga tulemit. 
Nii võibki juhtuda, et arsti-
abi jääb paljude jaoks täies-
ti kättesaamatuks.

Aga nagu ikka, põrutab 
valitsusliit omatehtud rat-
sul allakäigutrepist ikka 
üles. Ratsu on enda mee-
lest päris kaval: haigekas-
sa ja töötukassa intressi-
tulu haldamise tasu kau-
du võtta osa tulusid riigi-
eelarve aukliku kesta pai-
kamiseks. Esialgse eelnõu 
kohaselt sooviti intressitu-
ludele lihtsalt käpp peale 
panna, kuid et sellele ala-
tule plaanile sai avalikkus 
jaole, siis nüüd pakutak-
se sedasama teise nimega 
– samad summad laeku-
vad riigieelarvesse teenus-
tasuna. Ju on tegemist vä-
ga väärt kivist seeklitega, 
et tervelt 115 miljonit ku-
lub nende haldamisele. Pa-
raku ei mõtle valitsus sel-
lele, et ta tekitab ohtliku 
pretsedendi. Sotsiaalmaks 
on sihtotstarbeline maks, 
millest osa läheb pensio-
nide maksmiseks ja 13% 
ravikulude katmiseks. On 
mõeldamatu, et riigieelar-
ve kaudu võib ravikindlus-
tusmaksu raha kasutada 
milleks tahes. Sellele pole 
mingit õigustust.
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Kes kirjutaks retsepti 
tervishoiu ravimiseks?

25.11 otsustati:
Anda ehitisele aad-

ressiga Pikk 46 kasutus-
luba ehitise kasutamiseks 
elamuna; reklaamiluba 
Adventistide Koguduste 
Eesti Liidu Elva Kogudu-
sele reklaami eksponee-
rimiseks asukohaga Pa-
lu tee 2; luba Elva Huvi-
ala- ja Kultuurikeskusele 
Sinilind avaliku ürituse 
“Advendilaat” korralda-
miseks 30. novembril Si-
nilind parklas; üürile lin-
navalitsuse saal 20. det-
sembril Mare Pannelile 
perekondliku ürituse lä-
biviimiseks.

Moodustada ehitus-
järelevalvekomisjon, kin-
nitati komisjoni koosseis.

Kinnitada avatud 
hankemenetlusega riigi-
hanke “Elva linna täna-
vate talihooldus 2009-
2011” tulemused ja riigi-
hanke läbiviimiseks moo-
dustatud komisjoni proto-
kollid, tunnistati edukaks 
Elva Kommunaal Grupp 
OÜ pakkumus; ehitusjä-

relevalve komisjoni põhi-
määruse projekt.

Sõlmida Haridus- 
ja Teadusministeeriumi-
ga riigieelarvelise eraldi-
se kasutamise leping, las-
teaed Murumuna juurde-
ehitus.

Kanda majanduste-
gevuse registrisse El-
va HKK Sinilind kauban-
duse korraldajana avali-
kul üritusel Advendilaat.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: AS-ga 
Hansapank mitteeluruu-
mi üürilepingu muutmi-
ne ja pikendamine.

Linnavalitsuse tä-
nukirjad anti Elva 
Gümnaasiumi 95. aas-
tapäeval pedagoogidele 
ja kooli töötajatele: Aino 
Randver, Anne Maidla, 
Lii Siim, Anne Jaama, Eve 
Vaigu, Tiiu Ruus, Vivika 
Kurg, Jelena Toomas, Rii-
na Ilves, Heli Rähni, Mar-
ge Järveoja.

Maia Kukk
Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Aga nagu ikka, 
põrutab valitsusliit 
omatehtud ratsul 
allakäigutrepist 
ikka üles.

Elva linnavolikogu 17. 
novembri 2008. aasta 
määrusega nr 19 kehtes-
tati maamaksumääraks 
Elva linnas 2009. aastal 
2,0 % maa maksustamis-
hinnast aastaks. Põllu-
majandussaaduste toot-
miseks kasutusel oleva 
haritava maa ja loodusli-
ku rohumaa maamaksu-
määraks 0,7 % maa mak-
sustamishinnast aastas. 
Määruse alusel on linna-
valitsus arvutanud kehti-
vate maa korralise hinda-
mise tulemuste alusel El-
va linna haldusterritoo-
riumil asuvatele maatük-
kidele maksustamishin-
nad ja esitab andmed 1. 
veebruariks 2009 Mak-
su- ja Tolliametile. Hin-
dadega saab tutvuda lin-
navalitsuse linnamajan-
dusosakonnas (Kesk 32, 
II korrus, kabinet 211).

Elva linnavolikogu 
17. novembri 2008. aas-
ta määrusega nr 20 va-
bastati 2009. aastal maa-
maksust riikliku pen-

sionikindlustuse seadu-
se alusel pensioni saajad 
nende kasutuses olevalt 
elamumaalt tingimusel, 
et maksuvabastuse taot-
lejad ei saa maa kasutus-
õiguse alusel rendi- või 
üüritulu. Maksuvabastu-
se summa ühe maakasu-
taja kohta on kuni 120 
krooni aastas. Maksuva-
bastuse taotlemiseks tu-
leb esitada linnavalit-
suse linnamajandusosa-
konnale kirjalik avaldus 
hiljemalt 15. jaanuariks 
2009.

Isikud, kes on esitanud 
taotluse maamaksuva-
bastuse saamiseks mak-
sustamisaastale eelneva-
tel aastatel, ei pea täien-
davat avaldust maksuva-
bastuse saamiseks esita-
ma. Kui maksuvabastu-
se saajal on ära langenud 
maksuvabastuse saamise 
alus, on ta sellest kohus-
tatud teatama linnavalit-
susele ühe kuu jooksul. 

ELV

TERVIS Omaosalus tervishoiukulude katmisel läheneb 
kriitilisele piirile

Maamaksust 2009. aastal

See, mis viimastel 
päevadel riigikogus 
toimub, on lausa hul-
lumaja. 

Marika Tuus
Riigikogu sotsiaalkomisjoni 
liige

Paanilises rahahädas 
kraabib koalitsioon kõikjalt 
kroonide kaupa rahva raha 
kokku, et eelarvet kuidagi 
“päästa”.

Vaid tunnike enne riigi-
kogu teisipäevase sotsiaal-
komisjoni istungi algust 
sain ootamatu teate, et va-
litsus kavatseb loobuda 
tööealiste inimeste ham-
baravitoetustest. Tõepoo-
lest, tule taevas appi! Ik-
ka sealt, kus midagi pole, 
võetakse veel ka see viima-
ne. See õnnetu 300 kroo-
ni, mis maarahval kulub 
bussisõiduks Tallinna või 
Tartu hambatohtri juurde, 
tõmmatakse ka maha. Sot-
siaalkomisjonis valitsus-
erakonnad olid asjaga nõus 
ja nii lähebki ravikindlus-
tuse seaduse parandusette-

panek lähiajal suurde saali, 
kus see koalitsiooni häälte-
ga ka heaks kiidetakse.

Elagu hambutu Ees-
ti rahvas, tahaks karjuda, 
kuid kes mind kuuleb.

300 kroonine hamba-
ravi hüvitis võetakse kõi-
gilt tööealistelt inimestelt, 
kes pole just töövõimetu. 
Nii hoitakse kokku 80 mil-

jonit, millest 17 miljonit 
läheb kunstliku viljastu-
se otstarbeks. Nüüd on ko-
misjoni istung lõppenud ja 
asi vormistatud ja otsusta-
tud suurde saali saata. Kui 
nüüd seegi üliväike ham-
baravi hüvitise toetus ära 
kaob, tähendab see meie 
tervisliku seisundi järje-
kordset halvenemist, sest 
suur osa haigusi on põhjus-
tatud just haigetest ham-
mastest.

Eelarve haigete ja 
vigaste arvelt

Ilmselt nõudsid oravad 
oma valimislubadusele – 
kunstlikule viljastamise-
le – raha juurde ja seda ot-
sustati teha vaesemate ar-
velt, kellele ka 300 krooni-
ne toetus suur asi. Euroo-
pas maksavad Suurbritan-
nia, Soome, Itaalia, Aust-
ria, Luksemburg, aga ka 
paljude teiste riikide hai-
gekassad suure osa ham-
baravist kinni. Varem võeti 
kunstliku viljastamise raha 
riigieelarve muudest va-
henditest. Nüüd aga haka-

takse seda suures osas ra-
hastama ravirahast. See on 
lihtsalt häbematus ja äär-
mine künism täita eelar-
vet haigete hammaste ar-
velt. See hambaravi raha 
oli väike, kuid ta sümboli-
seeris siiski riigi tahet aida-
ta. Nüüd on seegi tahe ka-
dunud ja asi hakkab meele-
heitele lähenema.

Puuetega inimeste nä-
ruseid toetusi me tõsta ei 
suutnud, ravimitele käibe-
maksu tõstsime 5% pealt 
9 protsendile, ravimiameti 
toimingute riigilõivu tõst-
sime üles ja säästame eel-
arvesse nõnda 3,5 miljo-
nit krooni, tervishoiuameti 
toimingute riigilõivu tõst-
sime ka ja saame kokku-
hoiuks 1,2 miljonit kroo-
ni, puusärkide käibemak-
su tõstmise pealt saame 
veel kenakese summa ja 
nii sünnibki meie eelarve. 
Haigete, vigaste ja väetite 
pealt kokku hoides. Kas po-
le mitte kohutav? Kuid opo-
sitsiooni häält parlamendis 
keegi ju ei kuula. Ehk kuu-
lab rahvas!

Valitsuse sotsiaalpoliitika ajab hulluks

Elva Linnavolikogu 
17.11.2008 otsusega nr 
45 algatati Lohu tn 6 kin-
nistu ja kinnistuga piir-
neva ala detailplanee-
ring. Planeeringu koos-
seisu kaasatakse ka jät-
kuvalt riigi omandis olev 
maa, mis jääb kinnistu-
te Lohu tn 6 ja Lohu tn 8 

vahele. Planeeringu ees-
märgiks on välja selgi-
tada Lohu tn 6 kinnistu 
maa sihtotstarbe muut-
mise võimalikkus elamu-
maast ärimaaks. Kinnis-
tul asuvat pooleliolevat 
elamut soovib kinnistu 
omanik kasutusele võtta 
majutushoonena. ELV

TEADE
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Waide motelli pere-
mehel täitub 2. det-
sembril 60 eluaastat.

Sirje Veldi

Räägime natuke teie 
lapsepõlvest.

Sünnikoht oli Tartu, aga 
tegelikult elasime Mäksa 
vallas, Kastres. Olin aas-
tane, kui sealt ära läksi-
me. Isa läks Viljandi hobu-
sekasvatusse. Sealt reisisi-
me Nabalasse ja edasi Ko-
dasoole, kus isa oli kolhoo-
si esimees. Olin 13aastane, 
kui isa suri. Meie peres oli 
kolm last, kõik poisid. Va-
nemal vennal on praegu 
Mäksal põllumajanduset-
tevõte. Noorem vend elas 
Rannu kandis, aga tema 
on surnud. Üks poolõde 
on ka... Kooli läksin Koda-
sool, kuid pärast isa sur-
ma kolisime Mäksale taga-
si. Emal polnud tollal kol-
me poisi üksi kasvatami-
ne kerge. Lehm toitis pere 
ja ema suutis meile kõigile 
ka hariduse anda. Mina lõ-
petasin Nõos füüsikaklassi, 
kuid läksin EPAsse zooteh-
nikat õppima. Tollal kooli-
tati kaks rühma linnukas-
vatajaid, mina nende hul-
gas. Tegelesin linnukasva-
tusega Miina Härma kol-
hoosis ja siis Mäetaguse 
sovhoosis. 1979. aastal tu-
lin Elva kanti.

Mis vene ajast meel-
de jäänud?

Ega terve see Vene aja 
elu oli huvitav. Ekstrava-
gantne oli see, et tollal olid 
talongid. Mäletan, et ühe 
talongi eest sai poole aas-
ta jooksul osta paari sok-
ke. Aga iseenesest polnud 
elul vigagi, sai ka maja ehi-
tatud. Kindlasti oli see aeg 
muretum kui praegu.

Inimesed tegelesid 
ettevõtlusega ka Vene 
ajal: kes kasvatas pul-
le, kes kapsaid... Ega 
selle peale eriti hästi 
ei vaadatud?

Ei vaadatud küll, aga 
ega ei keelatud ka, sest tä-
nu kapsastele, pullidele ja 
sigadele said endale ka mi-
dagi lubada. Meie ärile pa-
nid aluse vutimunad, mis 
läksid biotööstusse. Nen-
de peal kasvatati inimes-
tele ravimiteks vajalikke 
baktereid. Vutimuna on ju 
bakterivaba. See on väga 
peen täppisteadus, annab 
mässata. Aga saime võl-
gasid vähemaks ja natuke 
talu juures ehitada. Enne 
üleminekut rublalt krooni-
le sain endale traktori oste-
tud. Seejärel hakkas motel-
li ehitus.

Olite aktiivne tege-
lane ka taluliidus?

Olin üks asutajaliikme-
test ja siis juhatuses, nüüd 
olen lihtsalt liige. Aga kui 
nad käivad nõu pidamas, 
siis ikka Waide motellis. 
Põhiline töö oli humani-
taarabi vastuvõtmine ja ja-
gamine. Kui sul tuleb ik-
ka kümme veoautotäit teh-
nikat, siis kusagile pead sa 
selle maha panema, sortee-
rima, hoidma ja jagama. 
Põhimõtteliselt siis, kui 
käivitus PRIA, tekkis ka ta-

Raskel ajal tuleb ellu jääda
JUUBILAR Motelli peremees Tiit Kollist

lunikel võimalus osta esi-
mesi traktoreid. Esimene, 
mis PRIA kaudu 2001. aas-
tal saadi, oli kombain.

Olete ka Käo küla 
külavanem. Kui kaua 
juba?

Jah, paar-kolm aastat. 
Kolmekesi alustasime. Aga 
siis sai arengukava tehtud 
ja oli üllatav, kui palju rah-
vast oli sellest huvitatud, 
üle 60 protsendi rahvast 
oli kohal.

Millega siis tegele-
te?

Väga raske on seltsielu 
korraldada, sest küla on 
väga hajuv. Kahte elamut 
üksteise kõrval ei ole ja bi-
nokliga ka neid ei näe. Käo 
külas on kusagil 24 maja-
pidamist, viis neist lagune-
vat, ühel inimesel Käo kü-
las polnud siiani elektrit. 
Elva linna külje all võiks 
olla elamiseks juba nõuta-
vam koht, aga sisuliselt on 
ikkagi ääremaa.

MTÜ Käole on annetatud 
natuke kinnistuga maad, 
millel ka üks hoone, kuhu 
saab kokkukäimise koht ja 
väike squashi saal. Edaspidi 
näeks siin üht kinnist ten-
nisehalli. Detailplaneering 
on ära tehtud ja kui läheb 
käiku LEADER programm, 
siis saame tehtud Oru kin-
nistule kergliiklusega tee-
de, välistenniseväljakute 
ja kinnise tennisehalli pro-
jektid. Siis ei pea lapsed 
jalgrattaga tee peale sõit-
ma, vaid neil on oma rada. 
Tennisekompleks jääks El-
va tenniseklubi hallata ja 
arendada, et saakski sinna 
tulevikus tennisekool, mi-
da külarahvas saaks eelis-
tingimustel kasutada. Kui 
on võimalus, siis on huvi-
lisi kindlasti rohkem. Üm-
berringi on Konguta, Ran-
nu ja Nõo... Saksamaal on 
kõik külad juba nii väl-
ja ehitatud, et ka külades 
on kõnniteed, kõik tehtud 
arenguprojektidega. Kül-
lap jõuab see aeg meilegi.

Kuidas kogemused 
näitavad, kas inimes-

tel on asjasse usku?
Kui midagi on juba toi-

munud, siis on. Meil on 
igal majal oma silt, mõned 
viidad pandud.

Inimestelt on tulnud pä-
ris huvitavaid ettepane-
kuid. Vanasti oligi esimene 
asi kiige- ja palliplats. Kui 
on koht, millest annab mi-
dagi teha, no küll kõik pi-
kapeale tuleb.

Olete ka volikogu lii-
ge? Mida see teile isik-
likult annab?

Noh, isiklikult niipal-
ju, et olen terve valla eluga 
kursis. Tegelikult on ju val-
las palju sündmusi, mida sa 
võiksid teada, aga mida sa 
muidu ei teaks, kui ei oleks 
volikogus.

Kuidas vaatate hal-
dusreformile?

Olen kogu aeg poolda-
nud, et vallad oleksid suu-
remad. Tartu maakonna-
le piisaks 3-4 vallast, mil-
lel oleksid oma tõmbekes-
kused. On ju selge, et väik-
sema elanike arvuga vald 
ei saa endale niipalju luba-
da, kui suurem. Ka Soomes 
oli nii, et esialgu anti või-
malus vabatahtlikuks liitu-
miseks, reform lõpetati aga 
riigi poolt. Küllap meil tu-
leb samamoodi. Ja ega siis 
praegune vallamaja kuhu-
gi ei kao, ametnikud jää-
vad siia ikkagi. Ühiselt on 
lihtsalt efektiivsem majan-
dada.

Mis teil hetkel mo-
tellis käsil?

Tegeleme ellujäämisega. 
Kerge pole, vastutus on ju 
suur, 20 inimest on palgal, 
pangale vaja laenu taga-
si maksta... Me ei saa hin-
du tõsta ja riskida sellega, 
et osa kliente loobub meil 
söömas käimast. Tuleb nä-
pistada oma kasumi arvelt. 
Keeruline aeg on.

Euro tulek aitaks hin-
du tasakaalustada, see on 
ikka kõvem raha kui meie 
kroon.

Jõudu ja jaksu ja 
palju õnne!

Aitäh!
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� 28. novembril tähista-
ti Elva kooli 85. sünni-
päeva. Toimus pidulik 
jumalateenistus, mida 
viis läbi Teet Korsten, 
kontsert, kus esinesid 
õpilased, aktus ja pidu, 
kus esines Mait Maltise 
ansambel.

� Leheveergudel ja-
gavad oma meenutusi 
Elva koolist Helle Kõll, 
Marianne Menning, 
Rein Abel, Tarmo 
Noop, Laur Palgi, Ain 
Pedak, Enn Possul, 
Mart Raudsaar, Jaan 
Rätsep, Valdur Treial.

� Lehest saab lugeda 
Ain Kaalepi õpetaja-
aastatest. 1968. aastal 
kutsuti ta Elva kooli 
kirjandusteooria õpe-
tajaks. Õppeaineid tuli 
tasapisi juurde – teat-
riõpetus, soome keel, 
ladina keel.

Tiit Kollist usub, et haldusreform ja euro tulek mõjuvad 
majandusele hästi. Foto: Sirje Veldi

KUNSTIKUU NÄITUSED

� Kuni 5.12 Tartumaa tervisespordikeskuses Andres 
Sapari aktimaali näitus
� Kuni 8.12 linnaraamatukogus Anni Irsi, Marina 
Tiidori ja Andres Rattasepa skulptuurinäitus “Väike 
rahvas”
� Kuni 12.12 Merike Ambre maalide näitus Sinilinnus
� Kuni 13.12 May ja Ursula Aavasalu keraamika näitus 
Tartumaa muuseumis
� Kuni 30.12 matkakeskuses aktinäitus “Naiste püha”
� Kuni 30.12 raekoja saalis Navitrolla maalide näitus

On 18. oktoober. Tä-
na on tantsustuudio RN 
esimene kontsert 13 aas-
ta jookul. Natuke pabis-
tan. Koguneme lastega 
pärast lõunat kultuuri-
keskusesse, et teha enne 
kontserti peaproov. Kõik 
on pabinas. Peaproovis 
tekivad väikesed viperu-
sed ja õhtu ees on natu-
ke hirm. Võtame pärast 
proovi ühe suure pere-
ringi ning tuletan kõigi-
le meelde, et tantsimine 
on lõbus ja meile meeldib 
tantsida ning kõik läheb 
väga hästi.

Kell on juba nii kau-
gel, et hakkavad saabu-
ma esimesed külalised. 
Näen oma esimesi õpe-
tajaid Tartust ja ka Tal-
linnast. Kohale saabuvad 
ka minu esimesed õpila-
sed Tartu päevilt. Lapse-
vanemad soovivad meile 
“pind päkka”. Ja ongi siis 
käes. Nüüd ta algab.

Enne tantsu saavad 
külalised jälgida väikest 
pildivooru tähtsamatest 
hetkedest ja inimestest 
minu elus. Ja ongi aeg 
esimeseks tantsuks.

Lavale tulevad kõi-
ge staažikamad, kaks 
hooaega tantsinud lap-
sed. Esimene tants on lä-
bi, lapsed õnnelikud, sest 
see läks väga hästi. Kii-
relt vahetatakse riided, 
et olla valmis järgmiseks 
etteasteks.

Lavale astuvad nii poi-
sid kui tüdrukud, noo-
remad ja vanemad ja ka 
nendega koos naisrühm. 
Kontserdi jooksul astub 
lavale 75 tantsijat 100-st, 
kes tantsivad sellest hoo-
ajast RN stuudios. Ja ju-
ba ongi finaaltants, kus 
ühe tantsu ajal tantsib la-
val järgemööda 60 tant-
sijat. Saame suure aplau-
si osalisteks ning aeg na-
tuke hinge tõmmata en-
ne viimast etteastet. Saa-
lis näevad nii tantsijad 
kui külalised meie tant-
sustuudio pilte läbi kol-
meteistkümne aasta.

Ja siit ta tuleb – RN 
stuudio patrioot (isegi 

seelikule olen jõudnud 
kirjutada selle kibekiire 
harjutamise vahel suu-
relt ja punaselt RN), kes 
tänab kõiki oma toeta-
jaid, alustades oma vane-
matest, õpetajate, lapse-
vanemate, koostööpart-
nerite ja sponsoriteni.

Nutt tahab vahepeal 
peale tulla, kuid olen 
vapper. Eriti siis kui mi-
nu esimene showtant-
su treener Stassi ütleb, 
et olen terve Elva linna 
tantsima pannud. Või kui 
treener Kai Meristo palub 
lastel ja nende vanema-
tel oma treenereid hoida, 
sest nad on ainulaadsed. 
Häid sõnu jätkub veel.

Kuid minu kiidusõ-
nad on tänastele peakan-
gelastele – tantsijatele ja 
nendele toredatele em-
medele-issidele, kes on 
meid väga palju aidanud.

Nagu me lubasime vii-
mases kevade artiklis, 
alustame oma uut hoo-
aega kontserdiga, nii ka 
tegime. Ja tegelikult on 
meil ka juba hooaeg vä-
ga edukalt alustatud. Es-
tonian Open CUPil 8. no-
vembril Tallinnas saavu-
tasid Martin Joost pois-
te hip-hop solo tantsus 
8. koha, Kermo Pastarus 
14. koha ja Chris Aaron 
Rebane 17. koha, Keili 
Ader aga tuli 88 tüdru-
ku seas seekord hip-hop 
solo tantsus suisa 15. ko-
hale. Kuigi rühma kavad 
meil nii hästi ei õnnestu-
nud, olid lapsed väga tub-
lid ja vaprad.

Ka suured neiud vane-
mas vanuserühmas olid 
just möödunud pühapäe-
val Tartus Estonian Open 
Cupil väga tublid. Väike-
rühma tantsuga saavuta-
ti 7. koht (Merit Kannel, 
Merilin Tullino, Kristi 
Trofimov, Mari-Liis Kur-
vits ja Merili Paas) ning 
Keity Roomets saavutas 
keskastme hip-hop solo 
tantsus 21. koha.

Suurimad tänud teile 
kõigile veel kord!

Merit Kannel

Elva kultuurikeskuse tantsustuudio 
RN alustas oma kolmandat hooaega

Tantsutrupp RN koos juhendajaga. Foto: Kayvo Kroon
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22. novembril toimus 
Vasalemma mõisas Ees-
ti Triatloni Liidu hoo-
aja pidulik lõpetamine, 
kus triatlonihooaja pari-
maid premeeriti karika-
tega ning tunnustati Ees-
ti meistritiitliga.

Poiste D vanuseklas-
si arvestuses sai kolm 
esikoha karikat Cevin 
Anders Siim.

Noor triatleet või-
tis Eesti triatloni karika-
sarja kõik etapid, oli pa-
rim duatlonide sarjas 
ja võitis rahvusvaheli-
se duatlonivõistluse Bal-

ti Karika, kus osalesid 
Eesti, Läti, Leedu ja Val-
gevene sportlased. Cevin 
Anders Siim võitis oma 
vanuseklassis ka Eesti 
meistri tiitli nii triatlonis 
kui ka duatlonis.

Eliidi arvestuses va-
liti aasta triatleetideks 
Ain-Alar Juhanson, kes 
saavutas kõrgetaseme-
lisel Hawaii Ironmani 
võistlusel 13. koha. Nais-
sportlastest pälvis aasta 
triatleedi tiitli Alma Sa-
rapuu. 

EPP

Lasteaias Õnneseen 
toodi kadripäevaks 
saali kinda- ja soki-
puud.

Milvi Kapaun

Kirikindad ja sokipaarid 
on lastevanemate, vana-
vanemate, õdede ja tädide 
käsitöölooming. Kudumite 
juuresolevatelt viidetelt au-
torile saab muu hulgas lu-
geda: “need kindad on ku-
dunud meie vanavanaema, 
kes pole enam elus”, “need 
on meie lapselapselapse 
esimesed papud” jne.

Kinda- ja sokinäituse 
korraldamise mõttele tuli 
õppealajuhataja Aigi Kap-
ten oma käsitöölembest va-
naema meenutades.

“Vanaema oli väga hea 
kuduja ja heegeldaja, nä-
pud aina nobedalt käimas. 
Kooliajal juhtus vahel ikka 
nii, et kui käsitöötunnis oli 
midagi vaja kiiresti valmis 
kududa või heegeldada, 
siis vanaema aitas,” mee-
nutas Kapten. “Tore on nä-
ha, et meil see kudumistra-
ditsioon ikka jätkub.”

Lasteaiapere kutsus 
omapärast näitust kaema 
ja kadripeol kaasa lööma 
tuntud Eesti kirikinnas-
te taastaja ja kuduja Aino 
Praakli, kes on esivanema-
te kindamustritega koguni 
Ameerika näputöötegija-
te huviorbiiti sattunud. El-
vasse võttis ta kaasa hulga 

kindapaare, millega kau-
nistas kaks näitusepuud. 
Kolmkümmend viis kinda-
paari on Tartu-, Viljandi-, 
Harju- ja Läänemaa kudu-
jate looming.

“Hulk aega kulub muu-
seumis kindaid ja nende pä-
ritolu uurides ning projek-
tide peale,” rääkis Praakli. 
“Plaanis on koostada vol-
dikud Põhja- ja Lääne-Ees-
ti kindamustritest. Selleks 
on vaja kokku saada 40-50 
paari kindaid. Siin näitusel 

on üleval väike osa neist.”
Kadripäeval said kudu-

mishuvilised osta näitu-
selt Aino Praakli koostatud 
voldikuid Setumaa ja Viru-
maa kindamustritega ning 
sirvida raamatut “Kirikin-
dad I”.

Kindapuude vahel koha-
like käsitööhuviliste töid 
uurides ei olnud meister-
kuduja kiidusõnadega kit-
si ning nautis toredat ära-
tundmisrõõmu.

“Olen uhke, et Elvas nii 

palju kootakse – mitu puud 
käsitööd täis! Nad on nii 
südamega seda asja võt-
nud. Ilusad kvaliteetsed 
kindad on,” seletas Praakli. 
“Siin on üsna levinud must-
riga kindad. Enamasti ka-
he värviga kootud muster 
on tehtud mitme värviga 
ja väga hästi kootud – need 
mulle meeldivad. Mul on 
praegu samasugune mus-
ter töösse antud, sini-must-
valge värvidega.”

Soki- ja kindanäitusel 
on ka praktiline väärtus.

“Mõtlesime, et kui iga 
lapsevanem kooks oma 
lapsele ühe paari villaseid 
sokke või kindaid, siis oleks 
meil kogu aeg üks tagava-
rapaar rühmas kapis ole-
mas, mida lume ja märga-
de ilmaolude korral kasu-
tada,” rääkis Aigi Kapten.

Näitus üle vaadatud, 
läks lahti lõbus kadripäe-
vapidu. Veeretati vokira-
tast ja lumepallidega män-
giti lausa saalis. Külalisesi-
nejaks oli värvikates Anse-
küla rahvariietes ja sukk-
mütsides tantsurühm Mee-
lespea.

Kadriema Aigi Kapten 
pakkus pidulistele mek-
kida krobelisi pätsikesi ja 
palus arvata, millest need 
tehtud. Mudilaste arvates 
tangupudrust, tatrast, vil-
jast või riisist tehtud maiu-
sed olid tegelikult kaera-
helbeküpsised.

FC Elva Saaliturnii-
ri teisel nädalavahetu-
sel, 22. ja 23. novembril 
toimusid Nõo spordihoo-
nes rahvusvahelised tur-
niirid 1997.a sündinud ja 
2000.a sündinud noor-
meestele. Osalesid Eesti 
ja Läti jalgpallurid.

Vanemate poiste tur-
niiril olid juba teist aastat 
järjest parimad Tallinna 
Operi JK noormehed, kes 
võitsid kõik mängud kind-
lalt ja finaalis koguni FC 
Tartu Olümpiat 8:1! Tur-
niiri parimaks mängijaks 
valiti Mark Oliver Roos-
nupp (Operi JK) ja tur-
niiri parimaks väravava-
hiks Karl Erik Kruusmaa 
(JK Maag Tammeka).

Nooremate poiste tur-
niiril oli kõigist selgelt 
parem JK Merkuur-Juu-
nior I võistkond. Finaa-
lis purustati Tallinna 
SK Legion skooriga 5:0. 
Kolmanda koha mängus 
olid vastamisi lätlaste SK 
Kengaroos ja JK Maag 
Tammeka, mäng lõppes 
lätlaste võiduga 2:1. Tur-
niiri parimaks mängijaks 
valiti Filipp Kodar (JK M 
I) ja turniiri parimaks 
väravavahiks Nikita 
Pankratov (SK Legion).

FC Elva Saaliturniir 
2008 jätkub Nõo spor-
dihoones 30. novemb-
ril 1999. aastal sündinud 
noormeeste mängudega.

Marek Naaris

Saaliturniir 2008 teise nädalavahetuse 
tulemused

Möödunud nädalava-
hetusel Soomes Kouvolas 
toimunud traditsiooni-
lisel noorte ja juuniori-
de judoturniiril Finnish 
Open olid esindatud ka 
Elva Do klubi kasvandi-
kud. Ühe päeva jooksul 
käis tatamil kokku 454 
judokat seitsmest riigist.

Esikoha saavutasid 
Tevol Tamm B vanuse-
klassis kuni 55 kg keha-
kaalus ja tulevane raske-
kaallane Mairis Holter D 
klassis kehakaalus üle 60 
kg. Mõlemad elvalased 
alistasid kõik oma vasta-
sed ipponi vääriliste hei-
detega.

Samal ajal Kohtla-Jär-
vel toimunud Dumle ka-
rikasarja etapil Ida-Vi-
rumaa lahtistel C-klas-
si meistrivõistlustel võitis 
kolmanda koha Pärt Laas 
kehakaalus kuni 34 kg.

Judohooaja selle aas-
ta viimaseks tähtsamaks 
võistluseks on laupäe-
val Võrus toimuvad kari-
kavõistlused noortele ja 
täiskasvanutele, kus DO 
klubil on mitmed karikad 
kaitsta. Uus aasta algab 
judokatele samuti võit-
luslikult, 10. jaanuaril 
selgitatakse parimad C ja 
A vanuseklassi judokad.

Evelin Pihlak

Judokad edukad mõlemal pool lahte

Kindad ja sokid 
riputati puu otsa

21. novembril Võru 
spordihallis toimunud 
Lõuna piirkonna rah-
vastepallivõistlustel saa-
vutas Elva gümnaasiu-
mi võistkond esikoha. El-
va poisid võitsid oma ala-
grupi ja mängisid pool-
finaalis Rannu keskkoo-
liga. Võit tuli geimidega 
2:0. Finaalis oli vastaseks 
mitmekordne vabariikli-
ku rahvastepallivõistlu-
se võitja Kääpa põhikooli 
võistkond. Tänu ühtsele 
meeskonnatööle ja indi-
viduaalsele meisterlikku-
sele võitsid elvalased vas-
taseid kolmandas otsus-
tavas geimis ühe punkti-
ga.

Elvalaste parim män-

gija oli Heiros-Jaanus Si-
nimäe. Võistkonda kuu-
lusid Anti Ivaste, Henar 
Henno, Martin Aidla, 
Alari Pennar, Bill Gab-
riel Koppel, Peeter Kom-
pus, Gero Mekk, Cevin 
Anders Siim ja Kristjan 
Laht. Elva gümnaasiumi 
rahvastepalli võistkon-
na viis võistlustele ker-
gejõustikutreener Margit 
Aidla.

Novembrikuu lõpul 
Viljandis toimuval vaba-
riikliku rahvastepalli-
võistluste finaalis män-
givad enam kui 200 osa-
lenud kooli seast 8 tubli-
mat. 

EPP

Elva poisid mängivad finaalis

Cevin Anders Siim hooaja parim 
triatlonist

SPORT

Kirikinnaste taastaja Aino Praakli tõi kadripäeva näitusele kauneid kindamustreid nii käpikutesse kootuna  kui 
voldikuisse trükituna. Fotod: Milvi Kapaun 

Kadriema Aigi Kapten aitas Polina Khatkina-Langil 
vokiratta vurama lüüa.
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müügil suusad, saapad, side-
med, uisud. 504 5909; 5661 
9247, Valga mnt 1A

Hinnapommis Pikk tän 4 müü-
gil soodushinnaga Heldur Jõ-
gioja raamat KAIKA LAINEST 
VANGANI II osa.

Müüa küttepuud (toores). 513 
2927

Müüa kuiv ja toores küttepuu 
kohaletoomisega. 525 1588

Müüa mustad lühikarvalised tak-
sikoera kutsikad. 529 4229

Müüa küülikud, ka lihana. 524 
2716

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Võimalik rentida Bronto 18 korv-
tõstukit, tõstekõrgus 18.20. Tel. 
552 0680

Vean ära vana kodutehnika. 513 
2927

Veoteenus konteinerkalluriga 6 
tonni. 5354 2335

Elamute elektritööd, projekteeri-
mine, ehitusvoolukilpide paigal-
dus. El. kilpide renoveerimine. 
515 7016

Naine otsib tööd, mida saab 
teha kodus (arvuti ja auto ole-
mas). 5698 9686

Müüa 1-toal. korter Puhjas. Tel. 
529 1558

Soodsalt müüa keskküttega 
korras 2-toaline korter Elva 
kesklinnas. Tel. 5555 7409

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. 529 1558

Üürile anda 1-toal. korter Elva 
kesklinnas. 5554 4548

Elvas eramajas anda üürile kõi-
gi mug. kööktuba (33 m²). Tel. 
5370 3413

Hüppetorni juurest (muusika-
kooli maja lähedalt) leitud Nokia 
mobiiltelefon. Kätte saab täpse-
mate tunnuste ettelugemisel. Tel. 
5656 6155

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõi-
duki tagatisel (sõiduk jääb 
Teile) või kinnisvara tagati-
sel. Lõunalaenud OÜ, www.
lounalaenud.ee, 5680 8199

Südamlik kaastunne 
Arvole perega

JUHAN RÕMMELI
surma puhul.

Perekonnad Horm, 
Mändma ja Helju

Esmaspäevasel arute-
lul Elva raekoja saalis ei 
jõutud Maxima planeerin-
gu osas soovitud kompro-
missini. Arutelul jäid mõle-
mad pooled oma seisukoh-
tadele. 

Soo tänava elanikud 
olid jätkuvalt vastu selle-
le, et nende elamud jäävad 
tulevikus kahe kaubandus-
keskuse, elektroonikateha-
se ja bensiinijaama vahe-
tusse lähedusse.

Küsimusele, miks linna-
valitsus annab järele ette-
võtja ärihuvidele, muudab 
kergekäeliselt üldplanee-
ringut ega arvesta elanike 
huvidega, vastas linnama-
janduse osakonna juhataja 
Kalev Kepp, et linn ei saa 
takistada arengut ning et 
linna tingimustes pole või-
malik tagada rahu ja vai-
kust ning oleks siiski ots-
tarbekas leida pooli enam-
vähem rahuldav kompro-
miss.

“Üldplaneeringut poleks 
vaja muuta, kui me seaksi-
me tingimuseks, et Maxima 
peale ehitataks korterid. 
Siis oleks tegemist ka nii 
elamu- kui ärimaaga. Ar-
van, et selle üle poleks ka 
keegi rõõmus,” ütles Kepp. 
“Teine võimalus oleks, et 
sinna tuleks korterelamu. 
Kas teile meeldiks see?”

Elanikud leidsid, et kor-
termaja ei tooks Soo täna-
vale raskeid kaubaautosid 
ning oleks seetõttu kaup-
lusest sobivam. Kalev Kepi 
sõnul aga on kauplus lahti 
kindlatel kellaaegadel, sa-
mal ajal kui kortermajade 
ümber käib melu ööpäeva-
ringselt. Kepi väitel ei kon-
sulteerinud Maxima oma-
nikud krunti ostes linna-
valitsusega maa sihtotstar-
be muutmise võimalikku-
se osas. Elanikud leiavad, 
et sellisel juhul ei saa ol-
la ka õigustatud ootust, et 
ta võiks arendada kinnistul 

soovitud tegevust. 
Kalev Kepi sõnul ei saa 

ta päris täpselt aru, milli-
seid kahjulikke keskkon-
namõjusid näevad elani-
kud, nõudes hindamise tel-
limist. Tema sõnul on ta 
konsulteerinud Tartumaa 
keskkonnateenistusega, 
kes leidis, et selliste objek-
tide puhul pole keskkonna-
mõjude hindamine vajalik. 

Elanikud jäid seisuko-
hale, et kaubaautodel ei to-
hiks üldse Soo tänavale as-
ja olla ning soovisid teada, 
miks ei saaks planeeringus 
hoonet niiviisi pöörata, 
et kogu sissesõit Maxima 
juurde jääks Valga maan-
teele. Praeguse planeerin-
gu kohaselt on kaubaauto-
de sissesõit Maxima juurde 
ette nähtud Soo tänavalt, 
ostjate autod aga pääsek-
sid parklasse Valga maan-
teelt. Elanikke ei veen-
nud ka see, et planeerin-

guga ehitatakse Soo täna-
va sissesõit 7 meetri laiu-
seks korralikuks teeks, kus 
ühele poole ette nähtud ka 
kõnnitee.

Elanikud palusid linna-
valitsusel leida Maximale 
sobivam asukoht või üldse 
mitte Maximat Elvasse lu-
bada, sest kauplusi on siin 
Maximatagi piisavalt.

Soo tänava elanikud pa-
lusid linnavalitsusel pisut 
aega maha võtta, et esita-
da konkreetsed nõudmised 
planeeringu suhtes. 27. no-
vembril sai linnavalitsus 
Soo tänava elanikelt vas-
tukirja, milles oldi seisuko-
hal, et avaliku arutelu käi-
gus ei ole võimalik osapoo-
li rahuldava kokkuleppeni 
jõuda. 

EPP

Vaidlus Maxima üle jätkub

Valga mnt 5a krundile, mis piirneb Soo tänava ja Valga 
maanteega, soovib Maxima ehitada oma kauplust. Pla-
neerijad on elanikele vastu tulles nihutanud kaubaau-
tode sissepääsu mõned meetrid Valga maantee poole, 
elanikud ei sooviks neid aga üldse oma tänavale sõitma 
ja näeksid meelsamini, et kogu sissepääs Maxima juur-
de toimuks Valga maanteelt. Foto: Maa-amet
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